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پیمودن مســـیر کمیته ملی المپیک تا دبیرســـتان البرز در حالت عادی 

و بـــدون ترافیـــک حـــدود 30 دقیقـــه ای زمـــان می برد؛ بـــرای انجام یک 
یـــادی هم  گفت وگـــوی رســـانه ای فرصـــت کمـــی نیســـت اما فرصت ز
گر ســـوژه گفت وگو خطیـــب توانمندی  محســـوب نمی شـــود، به ویـــژه ا
باشـــد. اینجاســـت که شاید معضل همیشگی ترافیک، استثنائا کمک 

مناسبی باشد تا فرصت بیشتری را برای گپ و گفت با سکاندار شورای 
عالی انقلاب فرهنگی مهیا شود. سالگرد تأسیس شورای عالی انقلاب 
فرهنگی بهانه ای شـــد تا در آســـتانه 40 ســـالگی شـــورا با عبدالحســـین 
خســـروپناه به گفت وگو بنشـــینیم. او از دی ماه ســـال گذشته مسئولیت 

اداره دبیرخانه و هدایت آن را برعهده گرفته است و در پایان نخستین 
سال حضور در این جایگاه از الزامات سیاستگذاری فرهنگی در شرایط 
جدیـــد حکمرانی می گوید. مشـــروح گفت وگوی او با »فرهیختگان« را 

در ادامه بخوانید.

با گســـترش نقش فضای مجازی در زندگی مردم، حضور و نقش شـــرکت های 
بـــزرگ حـــوزه فناوری که اغلب هم چند ملیتی اداره می شـــوند در فناوری، علم و 
فرهنگ افزایش داشته است تا جایی که به نظر می رسد عرصه در شرایط کنونی 
متعلق به آنها است. شرایط به سمتی می رود که نقش آفرینی این شرکت ها روز 
به روز پررنگ تر می شـــود. مثلا بررســـی رتبه بندی اخیر سایمگو شرکت »گوگل« 
کنـــار دانشـــگاه »هـــاروارد« به لحاظ امتیـــاز مقالات و تولیدات علمی ایســـتاده 
اســـت. »فیســـبوک« هم جزء 10 تولیدکننده برتر علمی قرار دارد. از قرار معلوم در 
یم که نیاز به تدبیر ویژه و متفاوتی نســـبت به گذشـــته  شـــرایط جدیدی قرار دار
دارد. شـــما نیز در شـــرایطی مســـئولیت عالی ترین شـــورای سیاســـتگذاری حوزه 
فرهنگ، علم و فناوری کشـــور را بر عهده گرفته اید که در دنیا کنشـــگران اصلی، 
دیگر دولت-ملت های ســـابق نیســـتند. مدل، ســـبک و سیاق حکمرانی هم در 
حال تغییر اســـت. از نگاه شـــما در فضای کشـــورمان تا چه اندازه با مختصات 
شـــرایط جدید آشـــنا هســـتیم؟ چقدر اقتضائات را درک کرده ایم و در حکمرانی 
یزی می کنیم؟ نوع مواجهه درســـت در فضای حکمرانی  کشـــور برای آن برنامه ر

با این مساله باید چگونه باشد؟ 
ابتدا از روزنامه »فرهیختگان« تشـــکر می کنم که در ســـالگرد تأســـیس شـــورا، 
ایـــن مصاحبـــه را ترتیب داده اســـت. 39 ســـال از عمر شـــورای عالی انقلاب 
فرهنگی می گذرد و وارد 40 ســـالگی این شـــورا می شـــویم. در دو دهه اخیر با 
یک ســـری مفاهیـــم جدیـــد در دنیـــا مواجه شـــده ایم که این مفاهیـــم را باید با 
همدیگر دید. نگریســـتن گزینشـــی به آنها ناصواب و خطا اســـت. یکی از این 
یادی با  مفاهیم، مفهوم »حکمرانی« )Governance( است. این مفهوم فرق ز
ی« )Government( دارد. خیلی ها واژه »حکمرانی« را به کار  مفهوم »حکومتدار
ی« انجام می دهند. در نهایت  می برنـــد، امـــا این کار را در معنای »حکومتدار
نگاه حکمرانی هرمی و دیوان سالارانه دارند. امروزه وقتی سخن از حکمرانی 
به میان می آید، عمدتا حکمرانی شـــبکه ای، مقصود اســـت. اصلا اصطلاح 
»Governance« که در چهار دهه اخیر )از 1980 به بعد( مطرح شد، به معنای 
کثـــری جامعـــه مدنـــی )civil society( و گروه های  حکمرانـــی مشـــارکت حدا
مردم پایه است. البته اکنون گروه های مردم پایه را احزاب و سندیکاها مدیریت 
ی، مدیریت گروه های مردم پایه را انجام  می کننـــد. بـــه تعبیری حکمرانی بازار
می دهد که بحث دیگری است و نمی خواهم در حال حاضر به آن ورود کنم. 
یـــم نقش مـــردم و ذی نفعان در  یـــم هرچـــه جلوتر می رو به هر حـــال بایـــد بپذیر
حکمرانی روز به روز بیشـــتر می شـــود. اینگونه نیست که فقط در تصدی گری 
نقش داشته باشند. وقتی احزاب یا سندیکاها یا حتی جامعه مدنی از زمان 
 هگل  مطرح شد، نظر این بود که تصدی گری را به جمع مردم و نخبگان بدهند، 
ی و  کنون قصد فقط در تصدی گری نیســـت، بلکه بحث سیاســـت گذار اما ا
تنظیم گری مطرح است. ظاهرا یک مجلس شورا مثل کنگره یا سنای آمریکا 
پا،  یا مجلس شورای اسلامی ایران یا مجالس کشورهای مختلف اتحادیه ارو
آسیا، آفریقا یا کشورهای عربی وجود دارد. آنها مجلس شورا دارند و نمایندگان 
مردم نیز با رای خود مجلس را تشـــکیل می دهند، اما این مدل غلط اســـت 
کـــه خیـــال کنیـــم مردم رای دادند، نماینده به مجلس رفت و تمام شـــد. دیگر 
، مردم در حال هدایت نماینده هســـتند و از او   نماینده همه کاره اســـت؛ خیر
ی، مردم هستند که به نماینده جهت می دهند؛  کار می کشند. در قانونگذار
ی هم شرایط  کثری مردم در تقنین است. در حوزه ساختارساز این نقش حدا
مشـــابهی وجود دارد. واحدی از دانشـــگاه آزاد را در نظر بگیرید؛ می خواهید 
یـــد و ادغـــام کنیـــد. نماینـــده بـــه شـــما اجازه نمی دهـــد، چون مردم  آن را بردار

اجازه نمی دهند. 

درواقع با چالش های مختلفی مواجه خواهید شد. 
ی هم ورود  بلـــه، در عمـــل ایـــن اتفاق می افتد. مـــردم در دنیا به سیاســـتگذار
می کننـــد. زمانـــی مـــردم در تصدی گـــری هـــم مشـــارکت نداشـــتند و دولـــت 
تصدی گـــری می کـــرد. بعـــد تصدی گـــری مـــردم مطرح شـــد. کم کـــم می بینیم 
ی و حتـــی نظارت قابل لمس  کثـــری مردم در تقنین، ساختارســـاز نقـــش حدا
کنون شاهد حضور  ی دولت ها با همراهی مردم انجام می شـــود. ا اســـت. داور
ی ها و نقشـــی هستیم که نخبگان می توانند  کثری مردم در سیاســـتگذار حدا
ی داشته باشند. در  گوگل  و  فیسبوک  که مثال زدید، می بینید  در سیاستگذار
ی  نخبگان علمی را به ســـمت مقالاتی می کشـــند که حتی در سیاســـتگذار
و تنظیم گـــری نقـــش دارد. گاهی اوقات از دانشـــگاه »نیوجرســـی« و »کلمبیا« 
هـــم جلوتـــر می زنند. اشـــاره کـــردم حکمرانی شـــبکه ای مقصود مـــن بوده که 
پدیده جدیدی اســـت. غربی ها در باب حکمرانی کتاب و مقاله نوشـــته اند و 

بحث هایـــی ارائـــه کرده اند، اما وضع موجـــود را توصیف می کنند. 200 تعریف 
دربـــاره حکمرانـــی از کتب غربی اســـتخراج کرده ایم. خودم تعریف خاصی را 
انتخاب کرده و در کتاب »حکمت و فقه حکمرانی« که اخیرا رونمایی شد، 

این تعریف را ذکر کردم. 
مفهوم دیگری شـــکل گرفته که تمام عرصه های زندگی انســـان ها را پوشـــش 
می دهد؛ آن هم مفهوم »پلتفرم« اســـت. برخی با عنوان »انقلاب پلتفرم ها« از 
آن یاد می کنند. سکوهای مختلفی هستند که حتی سبک زندگی، خوردن و 
ی، سلامت، درمان،  ، اشتغال و بیکار ی، شغل، کار آشامیدن، خواب و بیدار
بهداشت و بیماری و همه حوزه های معیشتی، اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
را دربرمی گیرنـــد. امـــروزه پلتفرم هایی وجود دارند که عین یک مطب پزشـــک 
ید و وضعیت  ی نزد پزشـــک می رو فوق تخصص عمل می کند. زمانی حضور
ی خود  خود را شرح می دهید؛ آن پلتفرم وضعیت شما را حتی با سامانه مجاز
بررسی می کند، فشارتان را می گیرد، همه تست ها را انجام می دهد، بعد نسخه 
می پیچد و می گوید باید سبک زندگی خود را تغییر دهید یا داروهای خاصی 
را مصـــرف کنید . پلتفرم هایی مثل »اســـنپ« یا »دیجـــی کالا« در ایران توجیه 
اقتصادی دارند. »دیجی کالا« در هفته کتاب، آمار فروش بالایی داشت. این 
موارد نشان می دهد مفهوم جدیدی آمده و عقبه پلتفرم ها را تعریف کرده؛ آن 

ی یا هوش مصنوعی است.  هم هوشمندساز
هوش مصنوعی به گونه ای شـــکل گرفته که پلتفرم های هوشـــمندی را تعریف 
ی نیســـت بانک یا فروشـــگاه به صورت فیزیکی داشـــته  می کنـــد و دیگـــر نیاز
کنـــون را نبینیـــد، در آینـــده خیلی از مغازه ها جمع می شـــوند، چون  باشـــیم. ا
دیگـــر صرفـــه و ارزش اقتصـــادی ندارد که بخواهند مغـــازه ای به فروش میوه یا 

لوازم خانگی اختصاص دهند. 

یم؟   نسبت به فضای فرهنگ، علم و فناوری نیز چنین شرایطی را دار
کنون می بینید پلتفرم هایی  یم. ا بله. نمونه بحث پلتفرم ها را در حوزه علم دار
هســـتند کـــه آموزش داده و مدرک می دهنـــد. در حوزه فرهنگی نیز به کتاب و 
کتابخوانـــی اشـــاره کـــردم. پلتفرم هایی هم به حوزه فیلم، ســـریال و انیمیشـــن 
یم.  ی و پلتفـــرم دار اختصـــاص دارند. ســـه مفهـــوم حکمرانی، هوشمندســـاز
این ســـه مقوله اهمیت دارند. روز به روز پیوند این ســـه مفهوم عمیق تر شـــده 
و آنها به همدیگر نزدیک تر می شـــوند. حکمرانی هوشـــمند پلتفرمی در حال 
شـــکل گیری اســـت. طبیعتا آنطور نیســـت که انتظار داشته باشیم معلمان را 
در دانشـــگاه فرهنگیان تربیت کنیم. شـــما هزینه می کنید، ولی فقط 10 تا 20 
درصد تأثیرگذار هســـتید. 80 تا 90 درصد حکمرانی هوشـــمند پلتفرمی، تأثیر 
می گذارد. ابتدا باید صورت مساله را به خوبی متوجه شویم. مقوله هایی مثل 
 اسنپ  که ایاب و ذهاب را تأمین می کنند یا پلتفرم های دیگری که به خرید 
و فروش کالا و تولید فیلم و سریال می پردازند بخشی از آن حکمرانی هستند. 
حتی در آینده شـــاهد خواهیم بود فردی می خواهد ســـاختمان بسازد و هیچ 
ی به راحتی و با  ی به معمار ندارد. با حکمرانی هوشـــمند پلتفـــرم معمار نیـــاز
هزینه های کمتر کار انجام می شود. ما با این صورت جدید مواجه هستیم و 
ی در  باید چه کنیم؟ واقعیتی اســـت که پیش خواهد آمد. همه فضای مجاز

اختیار ما نیست و فقط بخشی از آن را می توان کنترل کرد. 
آیا شورای عالی انقلاب فرهنگی به این مساله با چنین اهمیت که تقریر کردم، 
پی برده است؟ گاهی مقصود اعضای شورا هستند؛ بله، برخی اعضای شورا 
. معنایش این  چه حقیقی و چه حقوقی به اهمیت آن پی برده اند و برخی خیر
کله مفهوم حکمرانی  ی پی نبرده اند، اما شا نیست که به اهمیت فضای مجاز
ی و پلتفرم مدنظر اســـت. فکر نمی کنم  بـــه معنـــای جدیدش، هوشمندســـاز
همه اعضا به اهمیت این شبکه، تفطن پیدا کرده باشند. در دبیرخانه شورا، 
جلسات متعددی در این زمینه داشته ایم. از اولین میزهایی که در دبیرخانه 
راه اندازی شد، میز هوش مصنوعی و میز کوآنتوم بود. راز چنین اقدامی نکته ای 
بـــود کـــه پیش تر عرض کردم. دقت کنید منظـــور از کوآنتوم، فیزیک کوآنتومی 
نیست. آن یک رشته دانشگاهی است. چقدر فیزیک کوآنتومی را بفهمیم یا 
کس پلانک  نفهمیم، بحث دیگری است. بعضی از فیزیکدانان می گویند: »ما
هم نفهمید فیزیک کوآنتومی چیســـت!« بحث درباره محاسبات کوآنتومی و 
ی های کوآنتومی است. هنوز کوآنتوم وارد زندگی بشر نشده است. هنوز  فناور
هـــوش مصنوعـــی کوآنتومی به زندگی بشـــر ورود نکرده، بلکه هوش مصنوعی 
ی کردیم و ان شـــاءالله در اســـرع  غیرکوآنتومی اســـت. ما این دو میز را راه انداز
وقت ســـند هوش مصنوعی را نهایی می کنیم و به تصویب می رســـانیم. سند 
ی او دی  دیگـــری بـــا توجـــه به درک دقیق بعضی از اعضای شـــورا بـــه پلتفرم  و

)VOD( اختصاص دارد.
 

اشاره کردید اکنون دوره ای است که باید ذی نفعان مختلف را در تصمیم گیری و 
حتی قانونگذاری لحاظ کرد. این نگاه از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
حوزه VOD تا چه حد جدی است؟ با ساختاری به نام ساترا )سازمان تنظیم 
( مواجه هستید که مقابل وی او دی ها  مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر

با مقاومت خاصی رفتار می کند. 
کنون نمی خواهم از ساترا دفاع یا آن را نقد کنم. به نظرم خیلی از نقدها معلل  ا

است، تا مدلل. دعواهای خاله زنکی در جریان است.
 

آنچه ســـاطع می شـــود این اســـت که ساترا فضای جدید یا مدل پلتفرمی را درک 
نکرده و این نکته در تصمیم گیری ها و سیاستگذاری های آن مشهود است. 

ایـــن ســـوال را بایـــد از خودشـــان بپرســـید تا ببینیـــد چنین درکی دارنـــد یا نه. 
کنـــون در دبیرخانه شـــورای عالی انقلاب فرهنگی نشســـته اند و  جمعـــی کـــه ا
مـــدل حکمرانـــی پلتفرم VODها را دنبـــال می کنند، درک لازم را دارند و کاملا 
توجه می کنند. آنها بحث دارند تا ببینند به چه نحوی می توان حکمرانی کرد 
و درواقع زمامداران این حکمرانی باید چه کســـانی باشـــند؟ چه ذی نفعانی با 
چه ویژگی هایی باید برگزید تا بتوانند زمام امور را در دســـت بگیرند، اما هنوز 
خیلی عقب هستیم. بنده به عنوان دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با وجود 
اینکه معتقدم کارهای بزرگی در شورا انجام گرفته، اسناد خوبی نوشته شده و 
بعضی از این اسناد اجرایی و عملیاتی شده و تحقق پیدا کرده، باور دارم در 
بحث نگاه سیاستگذاری شورا به حکمرانی هوشمند پلتفرمی، هنوز کار جدی 
نکرده ایم. ابتدا باید هویت جمعی شـــورا نســـبت به این موضوع شـــکل بگیرد 
ی.  و کار جدی تری انجام شود؛ البته در تعامل با شورای عالی فضای مجاز
بـــه نظـــر من نکاتی که در حکمرانی هوشـــمند پلتفرمی بســـیار مهم اســـت دو 
بحث را شـــامل می شـــود؛ یکی بحث زیرساخت ها بوده که حتما باید در این 
باب سهم ماهواره ای را در فضا به دست بگیریم. سند هوافضایی که شورای 
گر نتوانیم  یادی به این موضوع می کند. ا عالی نوشته و مصوب کردم، کمک ز
ماهواره های پیشـــرفته ای تولید کنیم و موشـــک های ماهواره بر برای رســـاندن 
ی داشته باشیم که بتواند اقتدار حکمرانی هوشمند پلتفرمی  ماهواره در مدار
گر این زیرساخت مهم را دنبال نکنیم یا پی  را تامین کند، عقب می مانیم. ا
بگیریم، ولی به نتیجه نرسانیم، باخته ایم. یکی از کلیدی ترین مسائل بحث 
ی  زیرســـاخت های فضایی اســـت. الحمدلله شـــورای عالی ســـال ها پیش رو
ســـند هوافضا کار کرد. جالب اســـت بدانید موشـــک اخیری که امتحان شد 
و نتیجه داد، دقیقا در راســـتای همین ســـند هوافضایی بود که شـــورای عالی 
نوشـــت و کار بزرگی بود. مدام بگویند شـــورای عالی فقط ســـند نوشـــته و این 
همه سندنویســـی برای چه بوده اســـت؟ ســـند هوافضا و کارکردی داشـــته که 
گر درطول چهاردهه گذشته، فقط همان انجام می شد، کافی بود از زحمات  ا

گذشتگان خود تقدیر کنیم. 
در آن زمان عضو شورا نبوده ام که مرا متهم کنند و بگویند از زحمات خودشان 
تشکر می کند. من تازه آمده و دبیر شده ام، ولی قدردان زحمات اعضای شورا 
و دبیران ســـابق هســـتم آنها کار بســـیار بزرگی انجام دادند و آینده نگری های 
مهمی داشـــتند. اســـناد دیگری مثل ســـند امنیت غذایی هســـتند که بسیار 
، سه ماه  مهم و کلیدی است و الحمدلله یکشنبه رونمایی شد. این سند دو
ی را  پیش مصوب شـــد. رئیس جمهور هم ابلاغ کرده و وزارت جهاد کشـــاورز
ی آن کرد. ســـند داروهای گیاهی و طب ســـنتی و اســـناد  مامور اجرایی ســـاز
مختلفی ازجمله نقشه جامع علمی کشور هستند. مهم ترین مساله زیرساخت 
ی باشـــد  گر دغدغـــه وزارت ارتباطات به طور مثال فیبر نور فضایـــی اســـت. ا
خوب اســـت، ولی کلیدی ترین نکته زیرســـاخت فضایی خواهد بود. دومین 
مســـاله مدل حکمرانی شـــبکه ای با فرهنگ ایرانی- اســـلامی برای مدیریت 
یع و مدیریت  ی در کشـــور اســـت. چگونه این فضـــا را توز یـــع فضای مجاز توز
کنیم؟ درحال حاضر می بینیم خیلی از پلتفرم ها، فیلم های خارجی را پخش 
می کنند. عده های هم هستند که وارد پلتفرم های خارجی می شوند. با اینترنت 
ی انجام می دهند؛ این مساله نشان دهنده ضعف  بسیار کم بها نیز چنین کار
ید، بیایید  حکمرانـــی اســـت. شـــما که دغدغه فرهنـــگ ایرانی- اســـلامی دار
اینترنتـــی را کـــه دسترســـی بـــه پلتفرم های داخلی می دهد با قیمت مناســـب 
بـــه مـــردم عرضه کنید. از ســـوی دیگر کســـانی که می خواهنـــد از پلتفرم های 
ی فرهنگ ایرانی- اســـلامی آنها تاثیر منفی  خارجی اســـتفاده کنند و قطعا رو
ی، کار  می گـــذارد، قیمـــت را افزایش دهید. حکمرانـــی مدیریت فضای مجاز

دومی است که باید انجام شود. 
یم،  سومین کار برای اینکه در مدل حکمرانی هوشمند پلتفرمی شکست نخور
مساله حکمرانی مدیریت تولید محتواست. هرچه بیشتر بتوانیم تولید کنیم 
بهتـــر اســـت. بحـــث کمیت مطرح نیســـت، چون نمی توانیم بـــا حجم عظیم 
یســـتی و اومانیستی  تولیدات عظیم دشـــمن رقابت کنیم. آنها با تفکر سکولار
گر بتوانیم  درحال تولید محتوا هســـتند. عِده و عُده ما به این اندازه نیســـت. ا
محتوای فخیم، وزین و ارزشمند موثر مثل »مختارنامه« یا »سلمان فارسی« یا 
»امام علی« یا دیگر فیلم ها و انمیشین های خوب تولید کنیم، اثربخش خواهد 
بود. زمانی می بینیم یک انیمیشن در دنیا ساخته می شود که گستره تاثیرش 
بیش از هزار انیمیشن دیگر است. مساله محتوا را باید جدی گرفت و برای آن 
کنون مساله هزینه برای تولید محتوا بین مسئولان برنامه و بودجه،  هزینه کرد. ا
فرهنگ نیست؛ یعنی باورمند نیستند. به طور مثال می گوییم می خواهیم در 
گر بگوییم پول بدهید تا  یم، پولش را می دهند، اما ا نقطه ای سالن تئاتر بساز
محتوای تئاتری اجرا شـــود، در این صورت حاضر نیســـتند هزینه کنند. نگاه 
ی اســـت. مثلا بگوییم در دوران ما 10 ســـاختمان افتتاح  خیلی ســـخت افزار

شد؛ این یک فرهنگ و باور است که باید ایجاد شود. 

نـــگاه پلتفرمـــی و اســـتفاده از نـــگاه ذی نفعان در فضای شـــورا و مدل مدیریت و 
تصمیم گیـــری وجـــود دارد؟ اشـــاره کردید برخی از اعضای شـــورا به این موضوع 
واقف هستند. در فضای شورای عالی انقلاب فرهنگی، چقدر بستر تصمیم گیری 

براساس مدل پلتفرمی با توجه به اقتضائات فراهم است؟ 
کید کردم برخی از اعضا ضرورت را درک کرده اند.  پاسخ شما را دادم و تا

؟  در دبیرخانه شورا و مجموعه ای است که شما هدایت آن را برعهده دارید چطور
گر موفق شویم در شورا به دو فرمایش  دبیرخانه به این سمت حرکت می کند. ا
کثری اعضای شورا نسبت به بحث  حضرت آقا عمل کنیم، به نظرم نگاه حدا
حکمرانی هوشمند پلتفرمی پدید می آید. اول اینکه باید هویت جمعی اعضای 
کید مقام معظم رهبری بوده  شورا شکل بگیرد و تقویت شود. هویت جمعی، تا
کثری اعضا دنبال می کنیم. بعضی از اعضا  و آن را از طریـــق به کارگیـــری حدا
کثـــری دارند. فرض  ی حدا ی حداقلـــی داشـــته و برخی دیگر همکار همـــکار
کنون جلســـات شـــورای معین را هـــر هفته برگزار می کنیـــم. یک هفته  کنیـــد ا
یم. شـــورای عالی انقلاب  در میان دو جلســـه و هفته ای دیگر یک جلســـه دار
فرهنگی هم به طور منظم تشکیل جلسه می دهد. حضور اعضا در شوراهای 
ی«، »فرهنگی اجتماعی«، »تعلیم و تربیت«  ستادهای چهارگانه؛ »علم فناور
 ،» ی؛ »اسلامی شدن دانشگاه ها«، »هنر و »خانواده و زنان« و شوراهای اقمار
»فرهنـــگ عمومـــی« و »تحـــول علـــوم انســـانی« به ایجاد هویـــت جمعی منجر 
می شود. هرقدر بیشتر از اعضا استفاده کرده، از آنها دعوت کنیم و از نگاه ها 
و دیدگاه هایشان بهره ببریم هویت جمعی را تقویت می کنند. وقتی این اتفاق 
رخ داد نتایج مطلوبی به دست خواهد آمد. فرض کنید یک یا 10 تن از اعضا 
کـــه بـــه نگاه حکمرانی هوشـــمند پلتفرمی توجه دارنـــد، آن را به دیگران منتقل 
می کنند و هویت جمعی، نگاه و ضرورت به این مقوله نوین را ایجاد می کند. 
نکتـــه بعـــدی بحث قرارگاهی اســـت. رهبـــر انقلاب فرمودند: »شـــورای عالی 
انقلاب فرهنگی باید قرارگاه علم و فرهنگ شـــود.« قرارگاه به این معنا اســـت 
ید، درباره آن مساله تصمیم بگیرید و دستگاه ها  ی میز بگذار که مساله را رو
را هدایت گری کنید تا تصدی گری کنند. کار شورا تصدی گری نیست. شورا 
نباید تصدی گری کند و از دولت پول بگیرد و بین دســـتگاه ها تقســـیم کند. 
گر برنامه و بودجه فرهنگی با نظارت شورا اختصاص می یافت، اتفاق خیلی  ا
خوبی بود. لازم نیست بودجه به شورا بیاید و از اینجا تخصیص یابد. چنین 

ی وظیفه سازمان برنامه وبودجه است.  کار

البته در سند تحول، چنین بندهایی دنبال می شد. به نتیجه نرسید؟ 
گر شورا به سمت تصدی گری رفت از هدف اصلی اش  نه، به نتیجه نرسید. ا
ی بوده که  که راهبردی و راهبری اســـت جا می ماند. »راهبردی« سیاســـتگذار
مبتنی بر رصد است. »راهبری« هدایت گری دستگاه ها و تشکل های مردمی 
بوده که با نظارت و اثرســـنجی، پیوند دارد، بنابراین شـــورا باید به ســـمت کار 
قرارگاهی برود. قرارگاه نیز هرمی نیست که فرمانده از بالا دستور بدهد و پایین، 
اجرا کنند. در فرهنگ نمی توان امر و نهی کرد. فرض کنید در مجموعه روزنامه 
»فرهیختگان«، سردبیر یا مسئول هم نمی تواند به همه امر و نهی کند و شما 
ی اوقات همفکری و همدلی است که مجموعه  نیز گوش دهید. اصلا بسیار

 دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در گفت و گو با »فرهیختگان«:

در فرهنگ نمی توان امر  و نهی کرد
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یابی کیفی مناقصه گران شماره 2002091701000116 گهی ارز تجدید آ
مناقصه عمومی دومرحله ای شماره: 140206/2

   شرکت نفت مناطق مرکزی ایران
شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی

)سهامی خاص(

نوبت دوم

SAD-0100190 :موضوع مناقصه: الکتروموتور سه فاز    |     شماره تقاضای خرید
شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی مستقر در شهرستان شیراز در نظر دارد مطابق شرایط و مشخصات ذیل الکتروموتور سه فاز مورد نیاز منطقه عملیاتی آغار و دالان خود را از شرکت های واجد 
شرایط تامین نماید. از متقاضیان شرکت در مناقصه دعوت می شود با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( پس از مطالعه دقیق شرایط عمومی و اختصاصی مناقصه و مشخصات فنی 

یابی کیفی مناقصه گران واقع در سامانه یاد شده اقدام نمایند. ، درصورتی که توانایی تهیه کالا را داشته باشند نسبت به تکمیل و ارسال فرم ارز کالای موردنیاز

1- شرح مشخصات فنی کالا الکتروموتور سه فاز  )کیفیت و کمیت کالا در سامانه ستاد بارگذاری شده است.(

 http://www.setadiran.ir 2- کلیه مراحل برگزاری فرآیند مناقصه، از دریافت و بارگذاری اسناد ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل، صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
، لازم است مراحل ثبت نام در سایت فوق و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه به انجام رسانند. صرف  میسر خواهد بود. ضمنا مناقصه گران درصورت عدم عضویت قبلی در سامانه مذکور

ارائه پیشنهاد مالی از طرف مناقصه گران در سامانه به منزله رویت، بررسی و تایید کلیه اسناد مناقصه می باشد. 

3- مهلت تحویل: آخرین مهلت بارگذاری فرم های تکمیل شده ارزیابی کیفی تا پایان وقت اداری روز1402/10/09می باشد. لازم به ذکر است مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی در سامانه ستاد، 14 روز قبل از تاریخ 
مذکور می باشد.

4- ارسال اسناد مناقصه:
1-4 ( پس از انجام ارزیابی کیفی، شرکت های تاییدشده ملزم به ارائه پاکات ضمانتنامه شرکت در فرآیند ارجاع کار معتبر بانکی سه ماهه قابل تمدید یا رسید واریز وجه نقد )شماره حساب جهت واریز وجه با هماهنگی 
امور مالی مشخص می گردد( به مبلغ  1.250.000.000ریال به نام شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی، پیشنهاد فنی و پیشنهاد مالی از طریق سامانه ستاد می باشند. در غیر این صورت امکان ادامه حضور در 

روند مناقصه وجود نخواهد داشت. 
، پیشنهادات فنی و پیشنهادات مالی پس از مشخص شدن نتایج ارزیابی کیفی شرکت ها، توسط کمیسیون مناقصات اعلام خواهد شد. 2-4( تاریخ گشایش ضمانتنامه های شرکت در فرآیند ارجاع کار

3-4( زمان برگزاری جلسه توضیح و تشریح اسناد متعاقبا اعلام خواهد شد.
گهی، تقاضا، دستورالعمل ها، فرمت قرار داد خرید، اسناد ارزیابی کیفی مناقصه گران،  امتیاز فنی و دامنه و الزامات بازرسی )درصورت وجود( و... ضروری است. 4-4(  توجه: مهر و امضای کلیه اسناد بارگذاری شده از جمله آ

5- کلیه شرکت کنندگان در مناقصه لازم است در فهرست بلند منابع تامین کالای دستگاه مرکزی وزارت نفت ) AVL ( باشند. 

6- درصورتی که کالای موضوع مناقصه در داخل کشور تولید می گردد، مناقصه بین تولیدکنندگان داخلی و تامین کنندگانی که کالای موضوع مناقصه را از تولیدکننده داخلی تامین می نمایند برگزار می گردد.

7- اقلام مربوط به درخواست   SAD-0100190 باید به صورت پیش کرایه به آدرس: استان فارس- شهرستان فیروزآباد- نرسیده به فراشبند- منطقه عملیاتی آغار و دالان- انبار تدارکات کالا ارسال گردد.

8- درصورت برنده شدن ارائه ضمانتنامه انجام تعهدات به میزان 10 درصد مبلغ معامله الزامی است.

9- برنده مناقصه می تواند با ارائه ضمانتنامه بانکی معتبر حداکثر به میزان15% کل مبلغ معامله پیش پرداخت دریافت نماید.

ک تعیین برنده خواهد بود. 10- قیمت ترازشده با توجه به امتیازات فنی ارائه شده توسط کمیته فنی بازرگانی و ضریب تاثیر40 درصد محاسبه و ملا

توجه: هرگونه تغییر در شرایط و زمان مناقصه به اطلاع کلیه شرکت کنندگان در مناقصه خواهد رسید.

درصورت ضرورت با شماره تلفن 32138436و 32138657-071 تماس بگیرید و مکاتبات خود را به شماره فکس 32314447-071 ارسال نمایید.

روابط عمومی شرکت بهره برداری نفت و گاز زاگرس جنوبی  شماره شناسه1618264

شرکت ملی نفت ایرانآگهی ارزیابی مناقصه عمومی
شرکت نفت فلات قاره ایران

نوبت دوم

یابـــی کیفی دو فقره مناقصه عمومی دو مرحله ای به شـــماره های 1401/090/اف،  گهـــی ارز آ
1401/091/اف  اخـــذ خدمـــات تأمیـــن، رانـــش و نصـــب whipstack در مناطق عملیاتی 

شرکت نفت فلات قاره ایران  

شماره موضوع مناقصهکد فراخوان
مناقصه

اخذ خدمات تأمین، رانش و نصب whipstack در مناطق 2002093631000358
1401/091/افعملیاتی سیری، لاوان و قشم شرکت نفت فلات قاره ایران

اخذ خدمات تأمین، رانش و نصب whipstack در مناطق 2002093631000359
1401/090/افعملیاتی خارگ و بهرگان شرکت نفت فلات قاره ایران

یابی کیفـــی مناقصات فوق با  شـــرکت نفـــت فـــلات قاره ایـــران در نظر دارد فراخـــوان ارز
مشخصات ذیل الذکر از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه 
یابی کیفی و مناقصات صرفا از طریق درگاه سامانه تدارکات  ی فراخوان ارز مراحل برگزار
الکترونیکـــی دولـــت )ســـتاد( بـــه آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شـــد و کلیه 
گهی ها و دعوتنامه ها، تغییرات، اصلاحات و ... صرفا از طریق سامانه ستاد به اطلاع  آ
مناقصه گران رســـانده می شـــود. لازم است پیشنهاددهندگان درصورت عدم عضویت 
یافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت  قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و در
یافـــت دعوت نامه ها،  شـــرکت در فراخـــوان محقق ســـازند و به صـــورت منظم جهت در

تغییرات، اصلاحات به سامانه ستاد مراجعه نمایند. 
:             تلفن: 021-23942523 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت: 
مرکز تماس: 1456-021          دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768

روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران
شماره شناسه1620574

آگهی مناقصه عمومی
شـــرکت برق منطقه ای آذربایجان در نظر دارد مناقصه احداث بخش 132 کیلو 
ولت پست آخولا را به صورت مناقصه عمومی دو مرحله ای توام با ارزیابی کیفی 
از طریق سامانه تدارکات الکتروتیکی دولت به شماره فراخوان 2002001119000066 
آدرس الکترونیکـــی   www.setadiran.ir  برگـــزار نماید.  مبلغ تضمین شـــرکت در 
 مناقصـــه : 20/800/000/000 ) بیســـت میلیـــارد و هشـــتصد میلیـــون ریال( بحروف
)بیســـت میلیاردو هشـــتصد میلیون ریال( بصورت ضمانتنامه بانکی و یا واریز 
نقدی بحســـاب شبا به شـــماره IR 110100004001106407144480  نزد بانک مرکزی 

جمهوری اسلامی بنام شرکت برق منطقه ای آذربایجان

بهای فروش اسناد:200/000 ریال ) دویست هزار ریال(
جهت اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه 

: مرکز تماس 021-41934
جهـــت اخـــذ اطلاعـــات بیشـــتر به ســـایتهای زیـــر مراجعه و یـــا با شـــماره تلفن 

31073227-041 تماس حاصل فرمایند.
www.tavanir.org.ir   www.lets.mporg.ir   www.azrec.co.ir   www.setadiran.ir
  روابط عمومی شرکت برق منطقه ای آذربایجان
شماره شناسه 1623189

نوبت اول

جدول زمانی انجام مناقصه

از ساعت 8 صبح مورخه 1402/9/25شروع فروش اسناد

یافت اسناد تا ساعت 19 عصر مورخه 1402/9/30مهلت در

تا ساعت 9 صبح مورخ 1402/10/17مهلت بارگذاری پیشنهادات در سامانه ستاد

کات ساعت 10 صبح مورخ 1402/10/17بازگشائی پا

مدرک دانشـــنامه: احسان کشاورزی فرزند: ابوالفضل دارای شناسنامه به 
شماره: 0014909669 صادره: تهران رشته: مهندسی ساخت تولید صادره از 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد ساوه مفقود گردیده و فاقد اعتبار است. از یابنده 
تقاضا می شود گواهینامه مذکور را به آدرس: استان مرکزی- ساوه-کیلومتر 
4 جاده نورعلیبیک- شهرک دانشگاهی خاتم الأنبیاء)ص( دانشگاه آزاد 

اسلامی واحد ساوه به صندوق پستی 39187-366 ارسال نماید.

مدرک دانشگاهی )گواهی موقت( اینجانب رضا افروزنده بخشایش فرزند 
حسین شماره شناسنامه 4382 صادره از تبریز در رشته مدیریت دولتی در 
مقطع کارشناسی ناپیوسته صادر از واحد دانشگاه آزاد اسلامی واحد سراب 
یخ 96/02/06 در مورخه  – مرکز مهربان به شماره تاییدیه 73326 ف/م به تار
98/06/01 مفقود یا سرقت شده و از درجه اعتبار ساقط است. لذا از یابنده 
تقاضا می شود آن را به آدرس: آذربایجان شرقی – تبریز – سردرود – خیابان 
امام – دانشگاه آزاد اسلامی مرکز سردرود اداره دانش آموختگان به کدپستی 

5361815317 و به شماره تلفن 34215584 ارسال یا تحویل فرمایند.

برگ ســـبز و کارت خودرو لاماری ایما مدل 1402 به رنگ ســـبز متالیک به شـــماره موتور 
A 95 TD 3 WU 263 4 و به شماره شاسی N 5 RL 42 DA 5 PP 006233  و به شماره 

ک 24 – 633 ق 74 به نام حمزه سواری مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد. پلا

گواهی موقت کارشناســـی پیوســـته رشته ادبیات انگلیسی اینجانب نیره 
قاســـمی نســـب عباس آباد فرزند مهدی با کدملی 3051315206 صادره از 

واحد کرمان مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.

WWW.FDN.IR
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تلفن وفکس:

 )021( 62999495 

را به پیش می برد. مدل حکمرانی فرهنگی شبکه ای است اما با شرط اخوت، 
قرابـــت و محبـــت از ایـــن حکمرانی بـــه حکمرانی ولایی تعبیـــر کردم. معنای 
ولایت همین قرابت، محبت، اخوت و پذیرش سرپرســـتی یک محور اســـت. 
ع( در خطبه ســـوم نمی گوید: »رهبری بالا نشســـته و سلســـله  امیرالمومنین)
مراتبی اســـت« بلکه می گوید: »رهبری محور مثل ســـنگ آســـیاب اســـت که 
کنون 30 درصد از شورا  دورش می چرخند.« کار قرارگاهی را راه انداخته ایم و ا
گر بتوانیم این نگاه را تقویت کنیم به راحتی می توان  قرارگاهی شـــده اســـت. ا
نگاه های نوین را حتی به ذهن افرادی که چنین نگاهی ندارند منتقل کرد. 

در طول کمتر از یک سالی که مسئولیت دبیری شورا را برعهده داشته اید جلساتی 
با گروه های مختلف هنری و حتی پلتفرم ها برگزار کردید. نحوه تعامل شما به عنوان 
دبیر شورا با ذی نفعان به چه شکل است؟ آنها چقدر حس قرابت و نزدیکی با 
فضای شورا پیدا کردند؟ چنانکه اشاره کردید اگر قرار باشد سیاستگذاری هایی 
داشته باشیم که معطوف به نتیجه بوده و بتواند به خروجی نزدیک شود، قاعدتا 
باید ذی نفعان مختلف، سهم خود را در فضا ببینند و درک کنند. تعامل شما با 

فضای فرهنگی و هنری تا چه اندازه جدی بوده و شکل گرفته است؟ 
دور از شعار باید عرض کنم در مدت زمان کوتاهی که آمده ام، عمده جلساتی 
که با اهل هنر و فرهنگ از جمله اصحاب ســـینما و VODها داشـــته ام؛ چه 
گانه نزد من  مالـــکان پلتفرم هـــا و چه تهیه کننـــدگان VODها به صـــورت جدا
، هنرهای تجسمی و موسیقی هم جلسه  آمدند. با اعضای خانه سینما، تئاتر
گذاشته ام. اولا خودشان درخواست کردند با ما جلسه بگذارند. آنها احساس 
کردند که می توانند با ما گفت وگو و مباحثه ای داشته باشند. این اتفاق را به 
فال نیک گرفتیم، با کمال میل پذیرفتیم و استقبال کردیم. در این جلسات 
بیش از آنکه من حرف بزنم، حرف شنیدم. سعی کردم مستمع خوبی باشم، 
نه اینکه در جلسات بنشینیم دو ساعت حرف بزنیم و آنها گوش کنند، بعد 
یم. تلاش مان بر این مبنا بود که کاملا همدلانه حرف ها  خداحافظی کنیم و برو
کید  ی نکته دیگـــری برای عزیزان تا را بشـــنویم و بـــه درددل هـــا گوش کنیم. رو
کرده و گفتم: »وارد میدان شوید و اسناد مربوط به کارتان را خودتان بنویسید.« 

چنین فضایی در شورای عالی انقلاب فرهنگی فراهم شده است؟ 
 VOD کنون دوستان در حال نگارش آیین نامه ما این فضا را فراهم کرده ایم. ا
کید کرده ام ذی نفعان  ( هستند. شاید بیش از 10 بار تا گیر )صوت و تصویر فرا
را دخالت دهید. آنها نیز پاسخ داده اند ذی نفعان را دخالت داده ایم، دعوت 
کرده و حرف هایشان را شنیده ایم. سند صنایع دستی را به هنرمندان این حوزه 
داده ایم تا بنویســـند. خانه موســـیقی در نوشـــتن سند موســـیقی، نقش جدی 
داشت. سند سینما به همین شکل بود. سند هنرهای نمایشی از جمله تئاتر 

را به خانه تئاتر دادیم و گفتیم: »شما بنویسید.« 

تعامل شورای عالی انقلاب فرهنگی با مجموعه های صنفی و هنری خوب است؟ 
بله، آنها از ما دعوت می کنند. به طور مثال در ماه مبارک رمضان، خانه سینما 
ی حضور پیدا کنیم. شـــاید از نظر دیدگاه  از مـــا دعـــوت کرد در مراســـم افطار
یـــک، تفـــاوت فکری با بعضی از آنها وجود داشـــت، ولی  اعتقـــادی و ایدئولوژ
جلســـه خیلی صمیمی و همدلانه برگزار شـــد. شـــاخص مهمی را ذکر کردم و 
گفتم: »شاخص من در حوزه سینما، فیلم و سریال، تحکیم خانواده است.« 
جالـــب بـــود کـــه قریب به اتفـــاق جمع نیز این نکتـــه را پذیرفتند و گفتند: »ما 
باید با این شاخص فیلم تولید کنیم.« البته کار سختی در پیش است. یکی 
یم و میدان  بحـــث شـــخص بنـــده بوده که طبیعتا باید این فضـــا را باز نگه دار
بدهیـــم. بحـــث دیگر به همکاران ما برمی گردد. گاهی اوقات در وزارتخانه ای 
می بینیم کارمندی، ارتباط تعاملی شبکه ای با ذی نفعان برقرار نمی کند. باید 
کید و تکرار کنیم تا درست پیش برود. نظر بعضی از  مدام نظارت، کنترل، تا
ی نمی کنیم.«  ذی نفعـــان در جایـــی مقبول نمی افتـــد و می گویند: »ما همکار
بعضی از هنرمندان روح لطیفی دارند، لذا کار ساده نیست و سخت است. 
کثری می گوییم: »سند با مشارکت ذی نفعان و شبکه ای  به طور نسبی و حدا
باشد«، وگرنه سندی نوشته شود که همگی قبول داشته باشند؛ طبیعتا چنین 

اتفاقی رخ نمی دهد. 

یم که البته شما هم آشنایی کاملی با آنها  مسائل پیچیده ای در حوزه فرهنگ دار
ید. چالش های جدی که باید در دهه های قبل تصمیم گیری مقتضی زمان  دار
خـــود اتفـــاق می افتاد ولی به دلایل مختلفی با تاخیر در تصمیم و اقدام امروز به 
چالش تبدیل شـــده اســـت. شورا چگونه با چنین مسائلی مثل ماجرای حجاب 
مواجه می شود؟ گاهی این حس به وجود می آید که شاید اولویت بندی مناسبی 
در شورای عالی انقلاب فرهنگی وجود ندارد؛ مثل ماجرای مصوبه اصلاح برخی 
مناســـبت ها در تقویـــم که چنین حســـی را در مردم به وجـــود آورد. چنین مواردی 
البته با فضاسازی رسانه ای، فکری را به ذهنی متبادر می کند مبنی بر اینکه بعضا 
اولویت ها یا تصمیم گیری ها چندان مبتنی بر اقتضائات یا مســـائل روز نیســـت. 

در این خصوص توضیح دهید. 
قبـــل از توضیـــح دو نکتـــه را ذکر می کنم؛ اول اینکه مراقب باشـــید گرفتار جو 
رســـانه ای جریان معاند نشـــوید. جریان معاند بهترین تصمیم شما را تخریب 
می کند. این جریان در فضای رسانه دو کار انجام می دهد؛ هوبازی و شوبازی. 
کنون سه رئیس دانشگاه مهم آمریکا را کنگره این کشور احضار کرده، لت و  ا
پار می کند و رســـانه ها نیز با قدرت دفاع می کنند. بعد هم رئیس دانشـــگاه را 
اخراج کردند. به نحوی شوبازی می کنند که تصمیم خیلی درستی بوده است. 
یم صهیونیستی راهپیمایی کردند.  موضوع چیست؟ جوانان دانشجو علیه رژ
یکی از آنها گفته: »باید جهود را کشت.« ناله آنها چگونه به آسمان رسید. هر 
سه رئیس دانشگاه به راحتی اخراج شدند. قرارداد یک استاد قراردادی تمام 
ی هایی درمی آورند.  شده و نمی خواهید آن را تمدید کنید، ببینید چه هوباز

تغییری در شب یلدا نداده ایم و در تقویم همان نام را دارد. عنوان دیگری که 
بـــا فرهنگ ایرانی- اســـلامی ما همخوانی دارد بـــه آن اضافه کرده ایم. عده ای 

ی درمی آورند.  هوباز

این ذهنیت به وجود می آید که به مسائل ساده در اولویت بندی های شورا خیلی 
زودتر مورد رسیدگی قرار می گیرد. 

اینگونه نیست. 

ســـال گذشـــته بعد از اغتشاشـــات و قبل از حضور شما، شـــورای عالی انقلاب 
فرهنگـــی ماده واحـــد خیلـــی خوبـــی در 7 حـــوزه داشـــت و تعیین تکلیف هـــای 
مشـــخصی بـــرای حوزه های مختلف اجتماعی و دانشـــگاه ها کـــرد، اما با وجود 

اینکه تصمیم گیری به موقع و خوبی بود، اجرایی نشد... 
اولا باید به رسانه های معاند و مریض توجه کرد. همان شخصی که خبر دروغ 
را درباره حذف شب یلدا از سوی شورای عالی انقلاب فرهنگی پخش کرده، 
بعـــد بـــه شـــورا زنگ می زند و عذرخواهی می کند. وقتـــی به او می گویم توییت 
رســـمی بزن و اعلام کن این کار را انجام نمی دهد. مشـــخص است آنها بیمار 
هستند و »فی قلوبهم مرض«. هر کاری بخواهید انجام دهید آنها کار خودشان 
ی کارتان را انجام  ی و هوباز گر بخواهید به خاطر یک سری شوباز را می کنند. ا
ندهید، تصمیم غلطی است. شورای فرهنگی عمومی، وظایفی از جمله سند 
مد و لباس یا روزهای تقویم دارد. این شورا درحال انجام کارهای مربوط به خود 
است. شورای فرهنگی عمومی، سند طراحی مد و لباس را مصوب کرده، ما به 
شورای عالی برده ایم و تصویب کرده ایم. این نکته درباره بعضی روزهای تقویم 
گر این  هم صدق می کند. سند موسیقی را شورای هنر مصوب کرده است. ا
ی  موارد اولویت ندارد، پس چه مسائلی دارای اولویت هستند. به خاطر هوباز
نباید زحمات دوستان را نادیده بگیریم. میز کوآنتوم و میز هوش مصنوعی راه 
انداخته ایم و ســـند امنیت غذایی، موســـیقی و سینما تصویب کرده ایم، آنها 
اولویت نیستند؟ مقداری به عقل عقلای شورا اعتماد کنید. آنها عده ای عاقل 
عالم دانشـــمند هســـتند که در محیط فرهنگی و علمی کشـــور حضور دارند، 

می نشینند و فکر می کنند، البته از عقل جمعی نخبگان نیز بهره می برند. 
ی متشکل از استادان  من برای هر استان یک هیات اندیشه ورز علم و فناور
دانشـــگاه راه انداختـــه ام. بـــرای حوزه فرهنگی، هیات اندیشـــه ورز اســـتانی از 
ی کرده ایم کـــه بعضی راه افتاده و برخی هنوز شـــکل  جبهـــه مردمـــی راه انـــداز
نگرفته اند. از عقل جمعی و مشـــورت نخبگان مختلف اســـتفاده می کنیم و 
ی کنند،  ی یا شوباز به جمع بندی می رسیم. ممکن است در موضوعی هوباز
گر مسیر درست است،  نباید اسیر جو شویم و بگوییم حواس شورا نیست. ا
ید و عقب ننشینید. باورتان می شود دو ماه بعد  باید محکم و استوار جلو برو
یادی بر  از اینکه به شورا رفتم، به جد پیگیر سند امنیت غذایی بودم. موانع ز
سر راهمان بود. الحمدلله درنهایت تصویب و از سوی رئیس جمهور ابلاغ شد. 
پا، من و شورای عالی انقلاب فرهنگی را تحریم کرد به خاطر  وقتی اتحادیه ارو
یم صهیونیستی در لندن به دستم  همین سند بود. مقالاتی از روزنامه های رژ
ی موضوع مهمی گذاشـــته  رســـید که باید او را تحریم کنید، چون دســـت رو
اســـت. دو مـــاه بعـــد انگلیس مرا تحریم کرد. دو مـــاه دیگر کانادا هم نام مرا به 
گر شورای عالی  فهرست تحریم شدگان اضافه کرد. معنای این کار چیست؟ ا
یم یا  به اولویت ها نمی پرداخت، ما را تحریم نمی کردند. مگر ما موشک می ساز
هسته ای هستیم که تحریم مان می کنند؟ وقتی می بینند مسائل علم، فناوری، 
فرهنگی و اجتماعی را دنبال می کنیم، احساس خطر کرده اند. مقابل جنگ 
شناختی و جنگ ترکیبی شکست می خورند و موفق نمی شوند. اینگونه نیست 
که اولویت های دیگری داشـــته باشـــیم. انصافا شورای عالی انقلاب فرهنگی 
ی موضوعـــات مهـــم فکـــر و بحـــث می کند. یکـــی از اولویت های جدی ما  رو
آموزش و پرورش است. هفت محور کلان از سند تحول گرفته ایم، یکی از آنها 
ی است که اخیرا تصویب کرده ایم و ان شاءالله به مرحله  بحث مهارت محور
اجرا می بریم. بحث دیگری تربیت معلم است. می دانید دانشگاه فرهنگیان 

را چقدر تقویت کرده و رشد داده ایم، اینها اولویت هستند. 

به دانشـــگاه ها اشاره کردید. مقام معظم رهبری در سال جاری با کلیدواژه نقشه  
واقعا جامع علمی، به نقیصه ای اشـــاره داشـــتند که به نظر می رســـد انتظارات 
ایشـــان هم در این حوزه برآورده نشـــده است. رهبری در دیدار اخیر نخبگان بار 
دیگر اشاره کرده اند: »ما هم باید بحث ارتقا را اصلاح کنیم و هم به رتبه بندی ها 
توجه داشـــته باشـــیم تا وضعیت مان نزولی شـــود«؛ هرچند می دانیم در دو سال 
اخیر روندمان در انتشـــار مقالات کمی نزولی شـــده و شـــتاب رشد مقالات کمتر 
یزی کرده است؟  شده است. شورا چگونه برای ساماندهی این وضعیت برنامه ر
ما میز آیین نامه ارتقا را داشتیم و کارهای خوبی نیز انجام شد. وقتی حضرت آقا 
کید کردند، من مســـئولان را جمع کردم و گفتم باید ابراز شـــرمندگی  مجدد تا
کنیـــم. آقـــا چند بار باید بگوید؟ بنشـــینیم این مســـاله را حـــل و نهایی کنیم. 
کم بر  الحمـــدلله جلســـات پی در پـــی برگـــزار کرده و به لطف الهـــی، اصول حا
کنون آیین نامه ارتقا را وزارت علوم نوشـــته و  آیین نامـــه ارتقـــا را تدوین کردیم. ا
 ، کم، بازنگری می کند. ان شاءالله بر اساس مقالات نیازمحور طبق اصول حا

آیین نامه را تدوین خواهیم کرد. 

تغییر جدی می بینیم یا فقط در حد ویرایش و اصلاح حداقلی است؟ 
گر منظور شـــما این اســـت که مقاله را حذف کنیم  تغییر جدی یعنی چه؟ ا
و تعدادی بی مقاله، اســـتادتمام شوند و تنبل خانه شاه عباس درست کنند، 
اینطور نیســـت. عده ای اینگونه هســـتند؛ عرضه نوشـــتن مقاله و کار پژوهش 
ندارنـــد، می خواهنـــد ارتقا نیز پیدا کنند، ما قطعا با این روند موافق نیســـتیم، 
کار علمـــی بایـــد صـــورت بگیرد. اســـتاد هیات علمی بایـــد کار علمی انجام 
دهد. نمی شود که بگوید من فقط درس می دهم. هفته ای 50 ساعت موظفی 

یس درس بدهد تا درآمد بیشتری کسب کند، اما کار پژوهشی انجام  حق التدر
ی دوش درصد محدودی از  ندهـــد؟ بار پژوهشـــی و ارتقـــای علمی کشـــور رو
کنون  کثریت اســـتادان مشارکت کنند. ا اعضای هیات علمی باشـــد؟ باید ا
یـــم کـــه شـــبانه روز کار فکری، پژوهشـــی و تولید اندیشـــه انجام  اســـتادانی دار
ی، نقش جدی ای ایفا می کنند.  می دهند و در تبدیل پژوهش به طرح فناور

یاد نیست.  البته درصد چنین استادانی ز
بلـــه، آیین نامـــه ارتقـــا باید این درصد را بالا ببرد و نیاز به زحمت و تلاش دارد. 
جان کندن می خواهد تا آدم به کار علمی برســـد. از »ابن ســـینا«، »سهروردی« 
و »ملاصـــدرا« تـــا »علامـــه طباطبایی« و دیگر بزرگان جان کندند، شـــب و روز 
زحمت کشـــیدند تا توانســـتند صاحب اندیشـــه شـــوند. متفکران غربی مثل 
کس پلانک« و »اینشـــتین« هم شـــب و روز نداشتند.  »کانت«، »دکارت«، »ما

باید کار علمی کنیم تا بتوانیم رتبه علمی ایران را بالا ببریم. 

بعضا نگاهی در برخی اعضای شورا وجود دارد که معتقدند رشد کمی مقالات در 
یابی شما در این حوزه چگونه است؟  کشورمان به سرحد خود رسیده است. ارز
از نظـــر کمـــی نباید آســـیب ببینیـــم، ولی باید کمیت و کیفیـــت را با همدیگر 

درنظر بگیریم. با هم نیز قابل جمع هستند. 

یم و باید ادامه پیدا کند؟  جای رشد دار
بلـــه، آمـــار دقیقی از وزارت علوم بگیرید، مشـــارکت اعضای هیات علمی در 
کثری شود قطعا  گر این مشارکت حدا کثری نیست. ا رشد علمی کشور حدا

رتبه ما رشد خیلی بیشتری خواهد داشت. 

نکته پایانی شما را می شنویم. 
تشکر می کنم. درخواستم این است کارها و فعالیت هایی که در شورا انجام 
ی »آنا« و  می شـــود را از نزدیـــک ببینیـــد و گزارش ها را منعکـــس کنید. خبرگزار
»ایســـکا« ارتباط خوبی دارند. الحمدلله »فرهیختگان« روزنامه موفقی اســـت 
و انصافا هم شکیل، هم فنی و هم پرمحتوا تولید می شود. شما هم ورود پیدا 
کنید. توصیه ای هم دارم که ان شـــاءالله حذف نکرده و منتشـــر کنید؛ ایجاد 
اخوت بین دانشگاه آزاد و وزارت علوم. اجازه ندهید چالش ها تقویت شود. 
به ایجاد اخوت کمک کنید، البته هر دو باید به همدیگر کمک کنند. دولت 
یسیون درست  هم زحمت می کشد؛ اینکه روزنامه »فرهیختگان« حالت اپوز

کند، خیلی مطلوب نیست. 

یم؛  مـــا منتقدان دلســـوزی هســـتیم که دغدغه اعتلای آمـــوزش عالی دار
تـــلاش کردیـــم آینه واقع نمایی باشـــیم تا وزارت علوم حداقل 

بداند چه اتفاقی درحال وقوع است. 
قطعـــا انتقاد روشـــمند لازم اســـت، ولی بـــه کارهای 

مثبتی که انجام می دهند نیز اشاره و تشکر کنید. 
اخلاق خوبی نیست که فقط بخش خالی لیوان 
را ببینیـــم. قبل از اینکه به »فرهیختگان« توصیه 
و نه نقد کنم، از رشـــد و بالندگی روزنامه تعریف 

کـــردم. تعـــارف هـــم نبـــود، جمع جوانی که 10 ســـال 
پیش کمتر یا بیشتر هیچ تجربه ژورنالیستی نداشته، 

آمده و در حال حاضر یکی از بهترین روزنامه ها را تولید 
می کنـــد. ایـــن روزنامه ارتقا و رشـــد پیدا کرده اســـت. باید 

ید به قولی پزش را  بـــه آن افتخـــار کـــرده و ببالید، هر جـــا برو
هم بدهید. در شـــورای عالـــی تلاش می کنیم 

دانشـــگاه آزاد و وزارت علـــوم بـــه 
همدیگر نزدیک شـــوند اما به 

یکبـــاره مطلبـــی منتشـــر 
شده و اختلافی دیگر 

درست می شود. 


